УРОК 4
Тема: Приголосні звуки. Тверді й м’які приголосні. Позначення м’якості на письмі в зіставленні з російською мовою. Відкритий і закритий склад. Чергування О,  Е з І. Особові займенники. Час дієслова, дієвідмінювання.

Розвиток мовленнєвих умінь: „Місто, в  якому ми живемо
 і навчаємося”.
І. В українській мові є певні (определенные) особливості  вимови приголосних, а саме (а именно):
[в] не вимовляється, як [ф]: нерв, кров;
дзвінкі (звонкие) [б], [д], [г], [з], [ж], [г], [дз], [дж] ніколи не втрачають  дзвінкості, тобто не оглушуються: дуб, мед.

ІІ. Приголосні звуки бувають тверді й м’які, наприклад: булка – бульба, лук – люк, тин – тінь.
Запам’ятайте! Після б, п, в, м, ф (що позначають губні), ш, ч, щ, ж (шиплячі), г, к, х та р  у кінці слова й перед наступним приголосним м’який знак ніколи не пишеться. Виняток (исключение): Максим Горький. 

Зверніть увагу! Якщо після д, т, з, с, л, н, р, дз, ц  пишуться і, я, ю, є або м’який знак, вони вимовляються м’яко.

ВПРАВИ (УПРАЖНЕНИЯ)
[bookmark: _GoBack]1. Прочитайте, правильно вимовляючи дзвінкі звуки.
Календар, любов, річ, сім, сіль, Казань, Харків, дим, дім, честь, день, ніж, цар, цукор, Ігор, лікар, Сибір.    
2. Прочитайте, правильно  вимовляючи м’які звуки.
Дідусь, тінь, зірка, сіль, ніч, батько, лід, праця, місяць, сьогодні, людина, сяйво, сльози, мільйон, льон, танець.

ІІІ. Як вам відомо (как вам известно), слова ми вимовляємо (произносим) не окремими звуками, а складами (слогами): го – ло – ва, сту – дент, вік – но, на – ді – я . У слові є стільки складів, скільки голосних звуків. Склади бувають відкриті й закриті. Склад, що закінчується на голосний звук, називається відкритим: пе – ре – мо – га (победа), ру – ка, до –по – мо –га (помощь). Склад, що закінчується на приголосний звук, називається закритим: стіл, Дон – бас, кал – мик, збір – ник.  У словах з двома та більше складами один склад вимовляється з більшою силою, ніж інші (чем другие): у – ні – вер – си – тет,  ву – ли – ця,  ап – те – ка.
Вимова ( произношение) одного зі складів з більшою силою називається наголосом (ударением), а склад, на який падає наголос, називається наголошеним.
В українській мові, як і в російській, наголос може падати на будь-який склад слова.   

     ІV. Зверніть увагу, що в деяких (некоторых) словах О, Е у відкритому складі змінюються на І в закритому складі: сто- ли – стіл,  ре-чі – річ, зо-ря – зір- ка, пи-ро-ги – пи –ріг, но-чі – ніч, па-пе-ри – па-пір, ра-дос-ті – ра-дість, о-се-ні – о-сінь, ко-ти – кіт. Це явище називається чергуванням (чередованием) звуків.
         О, Е з І  не чергуються:
1)  у закритому складі, коли О, Е вставні, наприклад: сестра – сестер чи випадні, наприклад: колосок – колоска;
2) у звукосполученнях -ере-, -оро-, -еле-,  -оло-, наприклад: берег – береги, мороз – морози;
    3) у сполученнях -ев-, -ов-, -ер-, -ор- між приголосними, наприклад: певний, жовтий, червень;
    4) у суфіксах -еньк-, -есеньк-, -оньк-, -ечк-, -очк-, -тель-, наприклад: маленький, зіронька, сонечко, учитель;
    5) у родовому відмінку множини деяких іменників, наприклад: пісня – пісень, вишня – вишень, але голови – голів, берези – беріз.

ВПРАВИ (УПРАЖНЕНИЯ)
1. Подані слова поділіть на склади й поставте наголос.
Книжка, мрія, місто, берізка, будинок, парасолька (зонт), метро, кінотеатр, відпочивати, пенсіонер, батько, дідусь, лікар, товариш, розмова, лекція, перерва, професор, викладач, сестра, Харків, держава, радість, Україна, підприємство, виробництво, фінанси, майдан.  
   
2. Поясніть написання О, Е чи І у словах.
торгівля, торговельний, пиріжкова, папери, столи, Харків, у Харкові, ніс – носи, бік – боки, зірка – зіронька, сонце – сонечко, берег – береги, ніч – ночі.

V. Як Ви вже знаєте, до особових займенників (личных местоимений)  належать такі:
однина: я, ти, він, вона, воно;
    множина: ми, ви, вони.
Займенники в мові вживаються переважно (преимущественно) для того, щоб уникнути (избежать) повторення тих самих слів. При цьому (при  этом) форму займенника треба узгоджувати (согласовывать) з числом іменника, замість якого (вместо которого) цей займенник ужито (употреблено). Наприклад: Дідусь Андрій Васильович був економістом. Зараз він пенсіонер.
VІ. Зверніть увагу! Як і в російській мові, в українській є слова, що означають дію (действие) або стан (состояние) предмета. Такі слова називають дієсловами (глаголами).
У систему дієслова входять такі форми:
1) неозначена форма дієслова (инфинитив): працювати, читати, вчитися;
2) безособова форма на -но, -то: написано, зроблено, збуто.
3) дієприкметник (причастие): написаний, прочитаний;
4) дієприслівник (деепричастие): читаючи, працюючи.
Способи: дійсний (действительный),  умовний (условный) і наказовий (повелительный): читаю, читав би,  читай!
Дієслова дійсного способу мають форми теперішнього (настоящего), минулого (прошедшего) і майбутнього (будущего) часу.
Дієслова в теперішньому часі й у простій формі майбутнього часу (табл.1) розрізняються за відмінами (различаются по спряжениям):
до І дієвідміни належать дієслова, що в 3-й особі множини мають закінчення -уть (-ють): читають, пишуть; 
до ІІ дієвідміни належать дієслова, що в 3-й особі множини мають    закінчення -ать (-ять): вчать, люблять.

                                                                                                          Таблиця 1
Теперішній час
	читати

	я чита-ю
	ми чита-ємо

	ти чита-єш
	ви чита-єте

	він, вона, воно чита-є
	вони чита-ють

	іти (йти)

	я ід-у
	ми ід-емо

	ти ід-еш
	ви ід-ете

	він, вона, воно ід-е
	вони ід-уть

	знати

	я зна-ю
	ми знає-мо

	ти зна-єш
	ви зна-єте

	він, вона, воно зна-є
	вони знають

	вчити

	я вч-у
	ми вчи-мо

	
	Закінчення таблиці 1

	ти вч-иш
	ви вчи-те

	він, вона, воно вч-ить
	вони вч-ать

	любити

	я любл-ю
	ми люб-имо

	ти люб-иш
	ви  люб-ите

	він, вона, воно люб-ить
	вони любл-ять



Зверніть увагу на те, що в закінченнях усіх осіб, крім 1-ї особи однини  і 3-ї особи множини, дієслова І дієвідміни мають е(є), а дієслова ІІ дієвідміни -и (і).
         Запам`ятайте, що дієслова знати, любити, вчити вимагають іменників у знахідному відмінку (винительном падеже): знати Харків, вулицю, місто; вчити математику, економіку; любити Харків, Україну, місто.

ВПРАВИ (УПРАЖНЕНИЯ)
        1. Поставте дієслова у відповідній формі.
        1. Ми  (любити)  Батьківщину.  2. Він  (вивчати)   міжнародне   право. 
3. Ви (знати), що лекція відбудеться (состоится) о 12 годині? 4. Марія (іти) в аптеку.  5. Віктор (працювати) на заводі.  6. Вони  (читати) газету „Вечірній Харків”. 7. Ти (йти) на заняття?  8. Я (любити)  музику. 9. Він  (любити) футбол. 10. Ви  (любити) твори Шевченка?  11. Ви (знати), що Дніпро – найбільша річка в Україні? 12. Оксана  (писати) лист сестрі. 13. Микола  (перекладати) текст. 14. Микола й Андрій (іти) у спортивний зал. 15. Викладач (пояснити) студентам новий матеріал. 16. Я  (жити) в Харкові, а він (жити) в Києві. 17. Сьогодні ми (іти) на концерт.

         2. Прочитайте текст.
Місто, в якому ми живемо і вчимося
         Я студент Харківського національного економічного університету. Тепер я живу в Харкові. Це велике і красиве місто – промисловий, культурний та науковий центр України. У Харкові багато промислових підприємств. Тут виробляють трактори й літаки, турбіни й кондиціонери, велосипеди й фотоапарати, телевізори й найточніші прилади.
         Харків – великий транспортний центр країни. Головний вокзал міста – Південний.
         Харків – один із великих наукових центрів. Учені Харкова відомі у сферах дослідження космосу, ядерної фізики, математики, машинобудування, біології та медицини.
         Харків – це місто студентів. Тут багато великих навчальних закладів.
         У Харкові шість театрів, кілька музеїв, філармонія, планетарій, зоопарк. Багато бібліотек, стадіонів, басейнів.

         Завдання. Дайте відповіді на запитання.
1. Де розташований Харків?
2. Це велике місто чи мале?
3. Це промисловий чи науковий центр України?
4. Чому Харків називають містом студентів?

3. Вивчіть слова:
	календар - календарь
лікар – врач
місто – город 
підприємство – предприятие
вулиця – улица
площа – площадь 
	цукор - сахар
місяць – месяц
будинок – дом 
виробництво – производство 
майдан – площадь 
навчальний заклад – учебное   заведение                               




